

Protokół Nr XXXIII/17
z Sesji Rady Gminy Orchowo
zwołanej w dniu 7 lutego 2017r. w Sali Posiedzeń
Urzędu Gminy w Orchowie

Ad. pkt 1) Otwarcie XXXIII/17 Sesji Rady Gminy Orchowo.

Przewodniczący Rady Gminy Orchowo Władysław Jakubowski o godz. 13⁰⁵ otworzył obrady XXXIII/17 Sesji Rady Gminy Orchowo – „Otwieram XXXIII Sesję Rady Gminy Orchowo”. Następnie powitał radnych, zaproszonych gości, przybyłych mieszkańców gminy oraz przedstawicieli prasy lokalnej, a także przybyłych gości z Komendy Powiatowej Policji w Słupcy w osobach Zastępcy Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artura Kamińskiego oraz dzielnicowego Posterunku Policji w Orchowie asp. Jacka Derengowskiego jak w liście obecności stanowiącej **załącznik nr 1, 2, 3** do niniejszego protokołu.

Ad. pkt 2) Stwierdzenie kworum oraz wnioski dotyczące porządku obrad.

Na podstawie listy obecności Przewodniczący Rady stwierdził, że na **15 Radnych** w Sesji uczestniczy 14 Radnych, więc Rada Gminy jest władna do podejmowania prawomocnych uchwał i wniosków. Nieobecna Radna Irena Mielcarek. Sesja rozpoczęła się o godz. 13⁰⁵, a zakończyła się o godz. 16¹⁰.

Następnie Przewodniczący Rady Władysław Jakubowski przedstawił proponowany porządek obrad, pytając jednocześnie czy są wnioski o jego zmianę. Treść zawiadomienia o zwołaniu sesji stanowi **załącznik nr 4 do protokołu**.

Wobec braku wniosków o zmianę przedstawionego porządku obrad przystąpił do głosowania nad przyjęciem przedstawionego wniosku, pytając kto jest za jego przyjęciem, kto jest przeciw i kto się wstrzymał od głosu.

Wyniki głosowania nad porządkiem obrad: 14 radnych „za”, brak głosów „przeciwnych”, 0 głosów „wstrzymujący się” w obecności 14 radnych.

Przewodniczący Rady Władysław Jakubowski stwierdził, że porządek obrad został przyjęty większością głosów w brzmieniu jak niżej:

1. Otwarcie XXXIII/17 Sesji Rady Gminy Orchowo.
2. Stwierdzenie kworum oraz wnioski dotyczące porządku obrad.
3. Przyjęcie protokołu Nr XXXII/17 z Sesji Rady Gminy Orchowo z dnia 26 stycznia 2017r.
4. Informacje Wójta Gminy z działalności w okresie międzysesyjnym.
5. Informacje Stowarzyszenia Światowid dotyczące naborów w roku 2017.
6. Sprawozdanie z działalności Orkiestry Dętej Gminy Orchowo.
7. Przyjęcie sprawozdań z działalności sołectw za rok 2016.
8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał:
 - 1) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy na rok 2016 – **druk 167**,
 - 2) w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Orchowo na lata 2017 – 2031 – **druk 168**.

9. Interpelacje i zapytania Radnych.
10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.
11. Wnioski, problemy sołectw, informacje różne.
12. Zakończenie XXXIII/17 Sesji Rady Gminy Orchowo.

Ad. pkt 3) Przyjęcie protokołu Nr XXXII/17 z Sesji Rady Gminy Orchowo z dnia 26 stycznia 2017r.

Przewodniczący Rady Gminy zaproponował, aby protokół Nr XXXII/17 z Sesji Rady Gminy Orchowo z dnia 26 stycznia 2017r. został przyjęty bez konieczności odczytywania. Poinformował, że był on wyłożony do wglądu radnych w Biurze Rady Gminy, tym samym mieli oni możliwość zapoznania się z jego treścią, a ponieważ nie zgłoszono do niego żadnych uwag wniósł o jego przyjęcie.

Wobec braku uwag do przedmiotowego protokołu, Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu Nr XXXII/17 z Sesji Rady Gminy Orchowo z dnia 26 stycznia 2017r., bez odczytywania, pytając kto jest za jego przyjęciem, kto jest przeciw i kto się wstrzymał od głosu.

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych, „za” przyjęciem protokołu głosowało 14 radnych, brak głosów „przeciwnych”, brak głosów „wstrzymujących się” w obecności 14 radnych.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że protokół Nr XXXI/16 z Sesji Rady Gminy Orchowo z dnia 29 grudnia 2016r. został przyjęty jednogłośnie bez odczytywania.

Ad. pkt 4) Informacje Wójta Gminy z działalności w okresie międzysesyjnym.

Na wstępie po uzgodnieniu Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski oddał głos przybyłym gościom aby wprowadzili zebranych w zagadnienia które chcieli przedstawić.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński poinformował, że dzisiejsza ich wizyta związana jest powstaniem w roku 2016 strony interaktywnej która ma na celu przede wszystkim wskazanie przestępstw i zagrożeń jakie mogą pojawić się na tym terenie. Powiedział, że po pół roku działania strony stwierdzono w sztabie że w ogóle bardzo mało osób zaznacza cokolwiek na mapie co być może spowodowane jest tym że tych zagrożeń nie ma lub po prostu mieszkańcy bardzo słabo tą stroną znają. W związku z powyższym w pierwszej kolejności przybyli do władz samorządowych aby pokazać jak krok po kroku w prosty sposób w ciągu 3 minut można nanieść zagrożenie na mapę interaktywną którą widzą wszyscy. Dodał, że następnie można obserwować czy dane zagrożenie jest weryfikowane. Następnie dokonał stosownej prezentacji. Nadmienił że na terenie Orchowa zaznaczono 4 zagrożenia które są weryfikowane przez 5 dni i jeśli zostanie ono potwierdzone to zmienia kolor na czerwony. Powiedział także że zgłoszenia są anonimowe oraz że z jednego komputera można zaznaczyć jedno zgłoszenie raz na dobę. Stwierdził, że jeżeli ktoś uważa że dużo jest zagrożeń w danym miejscu to przez kilka dni codziennie może je zaznaczać wówczas policjanci i dzielnicowy będą na to reagować i pokazywać się w tym miejscu i wyciągać konsekwencje bo będzie to bardzo poważna sprawa. Dodał, że jest to bardzo prosty system wskazania zagrożenia na tym terenie i na tym kończy się cała ich rola a reszta zależy od mieszkańców.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że bardzo dobrze że panowie się pojawili, bo chyba u nas była bardzo mała wiedza o takim systemie, były co prawda spotkania dotyczące mapy zagrożeń ale wyrażając zadowolenie z przybycia przedstawicieli policji zaproponował aby dzielnicowi skontaktowali się z sołtysami i przy okazji taką informację przekazali także mieszkańcom, gdyż będzie to taki najprostszy sposób kontaktu. Przyznał, że system o którym mowa jest dobrą rzeczą i jego zdaniem jest to obywatelska informacja o zagrożeniach, która też wtedy mobilizuje policję do w

miarę szybkiego załatwienia sprawy. Dodał, że nie chodzi o donoszenie na sąsiada, przypomniał że niejednokrotnie na komisjach czy sesji była dyskusja na temat różnego rodzaju niebezpieczeństw. Powiedział, że można takie zagrożenie zgłosić na spokojnie w domu bo nieraz wiadomo że publicznie nie jest to łatwo zrobić. Przyznał, że jest to bardzo fajna inicjatywa.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński nadmienił, że zgłaszając zagrożenie należy maksymalnie przybliżyć mapę do wskazanego punktu (numeru posesji) aby to miejsce zostało właściwie zaznaczone. Ponadto można także wskazać odcinki na których występuje dane zagrożenie.

Radny Ryszard Świtek przyznał, że przedstawiony system bardzo mu się podoba po czym zapytał co z zagrożeniami których w systemie nie przewidziano.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński wyjaśnił, że mapa internetowa nie pozwala abyśmy konkretnego zdarzenia czy wykroczenia nie zgłosili internetowo i musimy wówczas dokonać tego oficjalnie sami. Dodał, że system obejmuje tylko zagrożenia długotrwałe a jeśli jakieś zdarzenie nie odpowiada danej kategorii to trzeba wtedy wybrać tą najbliższą i będą oni starali się to właściwie odczytać i zinterpretować.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczyk stwierdził, że jak rozumie nie ma ograniczenia wiekowego w tym zakresie i dodał że jak najbardziej spotkanie z sołtysami i mieszkańcami sołectwa jest zasadne ale także dobrze byłoby aby ta inicjatywa dotarła do szkół i została jak najbardziej szeroko rozpowszechniona.

Asp. Jacek Derengowski odnosząc się do wypowiedzi Radnego Ryszarda Świtka poinformował, że dzielnicowi dysponują adresami mailowymi które są dostępne na stronie internetowej KPP w Słupcy i dodatkową wiadomość dotyczącą wskazanego zagrożenia można im przesłać drogą elektroniczną gdyż codziennie się zapoznają z treścią przesyłanych wiadomości. Dodał, że w trakcie weryfikacji zagrożeń wskazanych na mapie ujawniają także przy okazji inne rzeczy. Sugerował aby zarówno sołtysi jak i radni jak najczęściej przekazywali im informacje drogą mailową gdyż nie zawsze jest czas żeby się spotkać na terenie gminy.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński podkreślił, że przy organizacji spotkań z mieszkańcami niezbędny będzie sprzęt komputerowy z dostępem do internetu. Zapewnił także że z pewnością dotrą z przedmiotową inicjatywą do szkół.

Asp. Jacek Derengowski wyjaśnił, że spotkanie w szkołach będzie odbywało się trochę na innej zasadzie bo jak wiadomo w dzisiejszych czasach młodzież w większości dysponuje telefonami komórkowymi z dostępem do internetu a w nim wygląda to tak że trzeba ściągnąć specjalną aplikację i wtedy też bez problemu można zagrożenia zaznaczyć.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczyk sugerował, że być może młodzież mogłaby zgłaszać zagrożenia nauczycielom w celu ich weryfikacji bo młodzież może się rozbestwić.

Asp. Jacek Derengowski apelował aby nie obawiano się zgłaszać zagrożeń ponieważ w ich systemie odznacza się tylko i wyłącznie adres IP komputera, chyba że pojawiają się przypadki złośliwego działania to wówczas mają możliwość dotarcia do takiej osoby.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński stwierdził, że jest to urządzenie stworzone dla mieszkańców a oni są narzędziem, poza tym zmieniła się funkcja dzielnicowych i mają oni być przede wszystkim dla mieszkańców i będą sprawdzani pod kątem tego jak pokazują się społeczeństwu i jak je promują i pomagają.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski odnosząc się do przedstawionej mapy stwierdził, że jedno z zagrożeń w Różannie wyświetlone jest na czerwono czyli należy rozumieć że zostało ono potwierdzone i były kontrole.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński potwierdził powyższy fakt.

Radny Ryszard Świtek zapytał jak wygląda kwestia zatrzymania kierowców przez pojazdy cywilne w nocy.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński odpowiedział, że jest to możliwe tylko w terenie zabudowany i najlepiej w miejscu oświetlonym, co na naszym terenie zdarza się w Słupcy a rzadko gdzie indziej. Powiedział, że jeżeli poza terenem zabudowanym jakkolwiek pojazd próbuje kogoś zatrzymać to jedziemy na teren zabudowany i nie będzie się to wiązało z ukaraniem mandantem.

Radny Ryszard Świtek zapytał także jak wygląda kwestia kontroli bagażnika.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński wyjaśnił, że odbywa się to w ramach kontroli drogowej i w tym wypadku kierowca jest zobowiązany do udostępnienia go do kontroli.

Wobec braku kolejnych pytań Przewodniczący Rady Gminy podziękował gościom za przybycie, dodał że cieszy się niezmiennie z tej wizyty i faktu wyjaśnienia kwestii funkcjonowania mapy bezpieczeństwa.

Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji asp sztab. Artur Kamiński powiedział że oczekują na propozycje ze strony zebranych, po czym wraz z dzielnicowym opuścił obrady.

Następnie Przewodniczący Rady Gminy powitał przybyłą na obrady sesji panią Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzynę Jórgę po czym udzielił głosu Zastępcy Wójta Januszowi Pawlaczukowi.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczuk poinformował, że Wójt przebywa na kilkudniowym urlopie wypoczynkowym i jak sądzi informacje z okresu międzysesyjnego przekaze na najbliższej sesji. Wnioskował także o umożliwienie mu przedstawienia informacji z zakresu prac wykonywanych przez pracowników gospodarczych na kolejnej sesji z uwagi na fakt, że niedawno była sesja i prawie nie ma o czym mówić.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski powiedział, że nikt nie powiadomił go o nieobecności Wójta, w związku z powyższym także jest tym faktem zaskoczony. Nadmienił, że planował aby ta sesja odbyła się trochę później w okolicach 15 lutego ale takiej zgody nie było, po czym przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku obrad.

Ad. pkt 5) Informacje Stowarzyszenia Światowid dotyczące naborów w roku 2017.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka poinformowała, że wdrażana jest już ich strategia i są po pierwszych naborach na rozwój przedsiębiorczości i zostało 81 000 zł z limitu naboru dlatego też w najbliższym czasie będą one ponowione. Powiedziała, że była również budowa i przebudowa niekomercyjnej infrastruktury na które złożono wnioski z terenu trzech gmin Niechanowo, Witkowo oraz Czarniejewo. Następnie powiedziała, że wiosną tego roku czeka ich wiele naborów a tym samym bardzo dużo pracy. Na przełomie marca i kwietnia będą organizowane następujące nabory: w ramach przebudowy niekomercyjnej infrastruktury społecznej, kulturalnej, rekreacyjnej oraz turystycznej zaznaczyła że w tym zakresie będą złożone dwa wnioski z terenu tutejszej gminy, jeden z terenu Gminy Czarniejewo, jeden z

terenu Gminy Witkowo oraz jeden z Gminy Niechanowo. Nadmieniła, że jest on ogłaszany trochę później bo był planowany na styczeń luty jednak z uwagi na duże wymagania PROW dotyczące wszystkich projektów, kosztorysów i wszelkich pozwoleń na budowę gminy same prosiły o wydłużenie czasu naboru aby miały czas na przygotowanie kompletu dokumentów. Stwierdziła, że w tym, zakresie nie powinno być żadnych problemów gdyż są w stałym kontakcie z tymi gminami i współpraca z pracownikami odpowiedzialnymi za przygotowanie wniosków układa się doskonale. Powiedziała, że z pewnością będzie ogłoszony nabór na tworzenie nowych firm, którego limit wynosi 350 000 zł oraz z pieniędzy niewydanych jesienią na rozwój działalności i prawdopodobnie będzie to tylko jeden wniosek ale trzeba to zakończyć. Dobrą wiadomością jest to że będą ogłaszane dwa konkursy grantowe, konkursy grantowe dla organizacji pozarządowych z terenu naszych gmin gdzie limit środków wynosi aż 600 000 zł, a wartość dofinansowania jest różna pomiędzy 10 000 zł, 25 000 zł a 50 000 zł w zależności od zakresu tematycznego, przy czym największe dofinansowanie mogą otrzymać organizacje pozarządowe oraz jednostki kościoła na rewitalizację, odbudowę dziedzictwa kulturowego oraz zabytków. Potem będzie działanie związane z edukacją oraz poszerzaniem wiedzy na temat ochrony środowiska i edukacji proekologicznej oraz działania miękkie a jednocześnie rozbudowujące infrastrukturę społeczno-kulturalną i turystyczną prowadzone przez organizacje, OSP i inne podmioty i wszystko to będzie w naborze wiosennym. W związku ze spotkaniami informacyjnymi które będą przez nich organizowane w marcu zachęciła jednocześnie radnych aby przekazywali informacje organizacjom pozarządowym aby te wnioski składały bo jest to dość duża pula pieniędzy która musi wystarczyć do połowy roku 2018 i taki będzie czas realizacji tych projektów. Stwierdziła, że jej zdaniem spokojnie sobie z tym poradzą i rzeczywiście rok 2017 będzie bardzo obfity w dotacje bo równolegle będą również ogłaszać program Działaj Lokalnie nową edycję. Przypomniała również że małe projekty to są także dotacje pomimo że są one z PROW, która przyznaje LGD tym samym nie ma takiego niebezpieczeństwa że organizacja nie będzie miała środków na sfinansowanie swojej działalności. Zwróciła się także do radnych o pomoc w poszerzaniu wiedzy na temat tych naborów aby mogli wydać wszystkie środki które im przyznano i aby nie było problemów z ich wydawaniem. Stwierdziła że na niektóre organizacje na pewno będą mogli liczyć bo są one bardzo aktywne wyraziła jednocześnie nadzieję że znajdzie się parę innych organizacji które będą chciały po te środki sięgnąć i będą w stanie coś ciekawego zrealizować. Nadmieniła, że spotkania informacyjno-szkoleniowe które planowane są na marzec ze względu na to że będą polegały na opracowywaniu wniosków dlatego prawdopodobnie będą odbywały się w Małachowie ale pozwoli sobie przesłać na ręce rady informator aby radni mogli w swoich środowiskach takie informacje udostępnić. Korzystając z obecności na sesji poinformowała, że ich spółdzielnie działają, funkcjonują jedne trochę lepiej drugie trochę gorzej. Spółdzielnia socjalna „Razem być” która w Trzemesznie prowadzi przedszkole otrzymała dofinansowanie z malucha więc będzie zrobiony żłobek w tym samym miejscu, co pozwala spółdzielni na jeszcze lepsze funkcjonowanie i dodatkowe pozyskiwanie środków. Powiedziała, że również w ramach WRPO poprzez LGD jest nabór na przedszkola a więc jeśli w gminie jest na to zapotrzebowanie to zaprosiła do współpracy bo można przez nich z puli LGD otrzymać środki na przedszkola. Powiedziała że spółdzielnia socjalna „Domowe smaki” też funkcjonuje bardzo dobrze, panie obsługują w tej chwili półkolonie dla ponad setki osób oraz cateringi w dwóch innych przedszkolach, trzeba była w związku z tym zatrudnić dodatkowe osoby bo 5 pan nie dawało rady, więc to dobrze świadczy. Dodała, że chyba najtrudniej jest z działaniem spółdzielni „Pomocnik od zaraz” i tam były bardzo duże problemy zwykłe ludzkie, relacyjne pracownicy się pokłócili co odbiło się na spółdzielni ale jej zdaniem nawet jeśli jedna spółdzielnia funkcjonuje trochę słabiej na trzy otwarte to i tak wynik jest bardzo dobry. Przypomniała że spółdzielnie działają od początku czerwca a więc pół roku i jeśli przez ten czas zaczynają się spajać to jest to już całkiem dobry wynik i mogą być dumni że te spółdzielnie jednak zaczynają

działać tym bardziej że jednak zatrudniają cały czas osoby z trzeciego profilu czyli permanentnie bezrobotne które mają problemy z rynkiem pracy i w ogóle zrozumieniem po co do niej idą, ale dają sobie z tym radę. Podziękowała jednocześnie za poświęcony czas i powiedziała że chętnie odpowie na ewentualne zapytania.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski podziękował pani prezes za przedstawienie informacji.

Radna Alicja Bartz zapytała czy będą jakieś propozycje z grantów o których wspomniała przedmówczyni dla KGW w tym roku a jeśli tak to czy mogłaby otrzymać informacje w tym zakresie.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge zapewniła, że przygotuje stosowną informację i prześle ją do biura rady aby otrzymali ją radni, która będzie wszędzie upowszechniana. Zapytała jednocześnie czy KGW jest zarejestrowane bo jeśli tak to oczywiście że będzie mogło ubiegać się o środki. Dodała, że jeśli jest to stowarzyszenie zarejestrowane czy zwykłe bo zgodnie z nową ustawą pożytku publicznego jedno i drugie ma możliwość otrzymania dotacji a więc takie KGW może jak najbardziej ubiegać się o środki w ramach „Działaj Lokalnie” lub małych grantów, dodała że bardzo liczy na tego rodzaju wnioski.

Radna Alicja Bartz zapytała z którego programu najszybciej można otrzymać środki.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge odpowiedziała, że jeden i drugi program to za każdym razem jest konkurs czyli trzeba złożyć wnioski które jej zdaniem nie są trudne, są oparte o program „Działaj Lokalnie” i mają proste pytania. Dodała, że zarówno budżet jak i rozliczenie nie są skomplikowane, natomiast trzeba zmierzyć się ze swoim pomysłem na kartce papieru i go opisać, odpowiadając w miarę dokładnie na pytanie pomocnicze które są tam zawarte. Powiedziała że w programie „Działaj Lokalnie” do dyspozycji tak jak w poprzednim roku będzie suma 65 000 zł a w programie małych grantów po odjęciu rzeczy inwestycyjnych które są przewidziane na zabytki będzie pula 350 000 zł to są naprawdę olbrzymie pieniądze a więc liczy na wiele ciekawych wniosków. Dodała, że trzeba pamiętać że program „Działaj Lokalnie” będzie realizowany od czerwca do końca listopada, to niestety program w ramach małych grantów będą realizować mniej więcej od września lub listopada do maja roku 2018.

Radna Alicja Bartz zapytała także ile wynosi zabezpieczenie w postaci wkładu własnego.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge poinformowała, że jest to 2% wkładu finansowego w zależności od wysokości kosztów całkowitych. Stwierdziła, że 2% od kwoty 10 000 zł to jest 200 zł co nie zabije żadnej organizacji a chodzi o to żeby po prostu brały one na siebie trochę odpowiedzialność.

Radny Stanisław Zawada zapytał co wchodzi w dofinansowanie zabytków.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge odpowiedziała, że każdy przedmiot który jest w rejestrze lub też w ewidencji zabytków lub znajduje się na terenie przestrzeni urbanistycznie objętej nadzorem konserwatorskim. Dodała, że chodzi o zarówno o zabytek materialny dziedzictwa kulturowego jak i przyrodniczego.

Radny Stanisław Zawada zapytał czy mogą to być także obiekty sakralne.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge powiedziała, że jak najbardziej ołtarze, obrazy, figury, budynki sakralne tylko za 50 000 zł kościoła się nie wyremontuje, więc trzeba na to patrzeć pod tym względem, gdyż maksymalna kwota wsparcia jest tylko 50 000 zł. Dodała, że może to być obraz, jakaś nawa boczna, czasami organy.

Radny Stanisław Zawada zapytał czy mógłby to być przykładowo nagrobek cmentarny.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge powiedziała, że jeśli jest on zarejestrowany w ewidencji, jeżeli jest w rejestrze lub na przestrzeni urbanistycznej pod nadzorem konserwatora to jak najbardziej, dodała że są to te trzy wymogi które musi spełnić ten obiekt. Nadmieniła że może to być także aleja drzew która jest pomnikiem przyrody.

Radny Stanisław Zawada zapytał czy wniosek musiałaby złożyć LGD.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge wyjaśniła, że jakakolwiek organizacja pozarządowa będzie składała do nich wniosek lub także parafia.

Radny Ryszard Świtek powiedział, że kościół w Różannie póki co nie jest zabytkiem, natomiast z tego co jest mówione jest nim droga krzyżowa po czym zapytał czy na odnowienie tych obrazów można byłoby się ubiegać o dofinansowanie i kto musiałby to ocenić czy są to zabytki.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge zapytała czy w/w obrazy znajdują się w rejestrze czy ewidencji zabytków.

Radny Ryszard Świtek powiedział, że być może nie. Dodał, że aż się prosi żeby zostały fachowo odnowione gdyż podczas wojny zostały przemalowane aby Niemcy ich nie zabrali.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge wyjaśniła, że są warunki brzegowe że dany obiekt musi być w rejestrze, ewidencji lub też być pod nadzorem konserwatorskim i jest to jedyny wymóg i jeżeli obrazy o których mówił przedmówca do czasu złożenia wniosku znajdują się w takich rejestrach to jak najbardziej można ubiegać się o środki i rzeczywiście jest szansa na takie dofinansowanie. Natomiast we wniosku trzeba wykazać że znajdują się one pod nadzorem konserwatorskim.

Radny Stanisław Zawada zapytał o czas oczekiwania na otrzymanie dofinansowania.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórge odpowiedziała, że procedura małych grantów niestety jest trochę bardziej skomplikowana niż programu Działaj Lokalnie dlatego że podmioty składają wniosek do LGD, wnioski będą oceniane dość szybko w 2 tygodnie i będą przekazywane do samorządu województwa, który będzie je weryfikował o podpisywał najpierw umowy z LGD i dopiero LGD będzie podpisywała umowy z grantobiorcami. W związku z powyższym znając życie i tempo pracy różnego rodzaju podmiotów weryfikujących niestety spodziewa się że ta cała procedura od momentu zakończenia naboru do momentu podpisania umowy LGD z samorządem województwa prawdopodobnie potrwa właśnie ok 2-3 miesiące bardziej 3, więc w tym momencie najwcześniej realizacja zacznie się jej zdaniem we wrześniu. Dodała, że małe granty będą się zaczynały a program Działaj Lokalnie będzie się kończył chociaż obydwie będą ogłaszane w tym samym czasie.

Radny Stanisław Zawada stwierdził, że trochę zabytków na terenie gminy się znajduje bo są 4 kościoły.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka zaznaczyła, że aby złożyć wniosek na konserwację jakiegokolwiek części zabytkowej potrzebna jest do tego opinia konserwatora, więc jeśli poważnie myśli się to złożeniu wniosku w tym zakresie zachęciła aby już wystąpiono z wnioskiem do konserwatora o uzgodnienia dotyczące nakładów pracy i prac konserwatorskich, gdyż na przykładzie kilku gminy wie że najdłużej czekano na opinię konserwatora a na podstawie jego odpowiedzi dopiero można skalkulować prace które mają być wykonane i umieszczone we wniosku. Zachęciła jednocześnie radnych do pomocy potencjalnym beneficjentom.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisław Kryszak zapytała jak jest wkład własny.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka odpowiedziała, że tak samo jest to 2%. Dodała, że we wszystkich małych grantach dofinansowanie jest na poziomie 80% ale 18% jest wolontariatu a 2% jest finansowe. Powiedziała, że 50 000 zł o którym mówiła to już jest wartość pomocy czyli wniosek będzie piany na wyższą kwotę.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisław Kryszak stwierdziła że może być problem z konserwatorami bo jest z nimi ciężko coś uzgodnić.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka powiedziała, że w związku z powyższym już teraz zachęca do intensywnej pracy dlatego też zależało jej na spotkaniu z zebranymi, bo gdyby pojawiła się w marcu i przekazała przedmiotowe informacje to nikt by w tym momencie nie zdążył przygotować tej dokumentacji. Podziękowała w tym momencie Przewodniczącemu Rady za umożliwienie zabrania głosu, stwierdziła także że jeżeli chcemy zrobić fajne wnioski bo warto jest te pieniądze wykorzystać które im przyznano to trzeba sobie trochę zorientować bo być może już jakaś parafia starała się o środki i ma aktualne dokumenty.

Radny Ryszard Świtek zapytał czy opinia konserwatora ma obejmować stan który on zastał czy po, bo może się okazać że nie wystarczy środków na ta inwestycję.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka odpowiedziała, wszystko zależy od tego co konserwator wskaże i jeśli ma on opisany obiekt zabytkowy to inaczej widzi te prace i w swojej opinii dokładnie zaznacza co i jak się wykonuje dlatego ta opinia jest niezbędna i nie należy jej bagatelizować bo to on ostatecznie decyduje jak ma wyglądać ten zabytek po pracach konserwatorskich.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że zdaje sobie sprawę że pójście w projekty konserwatorskie to jest bardzo poważna sprawa. Nadmienił, że po rozmowie z proboszczem wie że chóru w Orchowie właściwie nie można robić dlatego że organy które nie istnieją są zabytkiem. Powiedział, że poszukiwani są świadkowie którzy widzieli jak te organy przenoszone są do Gębic gdyż proboszcz miał ich oświadczenia żeby konserwator wykreślił je ze stanu gdyż właściwie jest tylko lico a nie ma organów. Zaznaczył, że trzeba pisać projekty tylko trzeba sobie uświadomić skalę problemu. Poparł inicjatywę Radnego Stanisława Zawady bo jest przecież pomnik powstańca, gruby dąb i trzeba o tym pomyśleć.

Radny Stanisław Zawada stwierdził, że jak najszybciej trzeba rozpocząć współpracę z proboszczem.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak powiedziała, że rozmawiała z panią Kierownik ds. pozyskiwania funduszy zewnętrznych która informowała że można pozyskać środki od marszałka ale trzeba mieć 150 000 zł wkładu własnego, na co nas nie stać.

Radny Stanisław Zawada wspomniał o kościele w Linówcu, stwierdzając że są to już miliony.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że to już nie ten zakres następnie wobec braku kolejnych zapytań podziękował pani prezes za przybycie zaznaczając że zawsze miło jest ją gościć.

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka przyznała że zawsze jest jej miło w Orchowie, szczególnie gdy jedzie przez Kinno.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski życzył przedmówczyni pomyślności zwłaszcza w zakresie spółdzielni, po czym Prezes Zarządu Stowarzyszenia Światowid Katarzyna Jórka opuściła obrady sesji.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku obrad.

Ad. pkt 6) Sprawozdanie z działalności Orkiestry Dętej Gminy Orchowo.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski poinformował, że kapelmistrz nie mógł przybyć na obrady, przekazał natomiast stosowne sprawozdanie o którego odczytanie poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Stanisławę Kryszak.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak odczytała treść sprawozdania z działalności Orkiestry Dętej za rok 2016 w brzmieniu **załącznika nr 5 do protokołu**.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że szkoda że kapelmistrz dopiero teraz mówi im o potrzebach kiedy już budżet został uchwalony, chociaż może nie są to wielkie koszty choć nie jest wskazana konkretna kwota. Dodał, że trudno jest się to tego odnieść skoro nie ma kapelmistrza. Powiedział że musiałoby dojść do spotkania kapelmistrza z radą gminy i Wójtem w celu omówienia kwestii czy jest możliwość sfinansowania z budżetu gminy obozu szkoleniowego o którym mowa w sprawozdaniu, bo stroiki czy oliwki to nie są duże wydatki.

Radny Ryszard Świtek zwrócił się z zapytaniem do Przewodniczącego Rady Gminy aby dowiedział się ile osób liczy orkiestra dęta.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak odpowiedziała, że 22 osoby.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski wyraził nadzieję że może będzie okazja spotkać się z kapelmistrzem może już nie na sesji a na komisji, żeby jednak go poznać dlatego będą się z nim kontaktować. Stwierdził, że orkiestra dęta to fajna rzecz i trzeba ją popierać.

Sołtys Osówca Andrzej Kwiatkowski poinformował, że od początku należał i należy do TPGO na którego bazie ta orkiestra powstawała. Stwierdził, że z jego punktu widzenia orkiestra działa słabo. Powiedział że kapelmistrz zwracał się do sołectw o przekazanie

środków z funduszu sołeckiego o Sołectwo Osówiec 2 czy 3 – krotnie takie środki przekazało i kiedy zgłosił się w ubiegłym roku do kapelmistrza z prośbą o uświetnienie przez orkiestrę dnia dziecka w Osówcu w zamian za przekazanie środków pieniężnych na co kapelmistrz stwierdził że musi się nad tym zastanowić jednak pomimo miesiąca czas nie zdążył się odezwać. Jego zdaniem w orkiestrze panuje bałagan z tylko z tego względu że słabo działa kapelmistrz w związku z powyższym trzeba się zastanowić czy dofinansowywać orkiestrę. Dodał, że problem o którym mówił wielokrotnie zgłaszał pani prezes TPGO bo przygląda się orkiestrze, która oczywiście gra na jakichś uroczystościach ale jakby się tak dobrze przypatrzyć to większość jest z Gminy Mogilno. Zwrócił także uwagę na fakt, że ci młodzi ludzie którzy się u nas wyszkolili przez 4-5 lat grają teraz już gdzieś w Mogilnie a nie u nas, także my ich finansujemy, remontujemy instrumenty oni się uczą i odchodzą a jak trzeba u nas coś zagrać to coś kapelmistrz skleci i tak to wygląda, dlatego proponował przyjrzeć się tej sprawie.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski podziękował przedmówcy za wypowiedź, przyznał jednocześnie że nikt z nich takiej wiedzy nie miał. Stwierdził, że może następnym razem ponowić zaproszenie do kapelmistrza aby porozmawiać w tym temacie. Przypomniał, że wcześniej orkiestra działała w ramach TPGO a teraz przeszła pod gminę i nie wie kto jest ze strony urzędu odpowiedzialny za jej funkcjonowanie.

Sołtys Osówca Andrzej Kwiatkowski odpowiedział, że pani Magdalena Kasproicz.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że wobec tego trzeba będzie poprosić panią Kasproicz i porozmawiać o większym zaangażowaniu orkiestry i może to się też przełoży na większe środki finansowe przekazane dla niej przez sołectwa. Przypomniał, że kiedy orkiestra była prowadzona przez TPGO nie można było przekazywać na jej rzecz środków z funduszu sołeckiego natomiast teraz o ile się myśli jest to możliwe. Dodał, że zawsze była możliwość zakupienia instrumentów i przekazania ich orkiestrze i gdy był on sołtysem zakupiono dla niej dwa czy trzy instrumenty.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak powiedziała, że w pełni zgadza się z Sołtysem Osówca, gdyż miała podobną sytuację gdy organizowano w ubiegłym roku jubileusze, także zwrócili się z prośbą do kapelmistrza o zagranie i nie było terminu i czasu i dopiero pewne sugestie że poproszą o zagranie orkiestrę z Mogilna lub Strzelna spowodowały to że kapelmistrz znalazł dla nich termin. Stwierdziła że być może tak jak sugerował Sołtys Osówca leży to w kwestii samego kapelmistrza a nie całej orkiestry i może warto byłoby się nad tym zastanowić.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak przyznała że rzeczywiście orkiestra powstała dzięki działalności TPGO, dodała że wówczas nie była jeszcze jego członkiem ale jak jej wiadomo działało to wtedy fajnie ale był też kapelmistrz który spełniał oczekiwania pan Karol Ostrowski, był kapelmistrzem z prawdziwego zdarzenia potrafił nie tylko pracować ale i motywować młodzież która przychodziła regularnie na próby, pracowała, miała zadawane zajęcia domowe pod kątem muzyki i rzeczywiście to działało super. Ponadto towarzystwo prowadziło całą dokumentację, organizowało warsztaty i finansowało je z projektu i wtedy wszystko ładnie się układało. Natomiast teraz jest trochę inna sytuacja ponieważ działalność orkiestry jest finansowana z budżetu gminy, dodała że kapelmistrzem teoretycznie jest pan Adrian Mikołajczak natomiast kapelmistrzem głównym jest pan Mariusz Mikołajczak który prowadzi również orkiestrę z Mogilna i Wilczyna więc to są trochę skomplikowane sprawy. Powiedziała, że młodzież chętnie uczęszcza na warsztaty i może

rzeczywiście porozmawiać z kapelmistrzem na ten temat i stawiać mu również wymagania, bo skoro orkiestra otrzymała środki od sołectw to jak najbardziej powinna brać udział w różnego rodzaju uroczystościach a także tych charytatywnych gdzie mogą też coś zarobić, żeby też się promować i dawać coś od siebie i grać dla mieszkańców i były w tym zakresie propozycje. Nadmienila że instrumenty mają za darmo i jej zdaniem należy się tej sprawie przyjrzeć, zwrócić uwagę kapelmistrzowi i stawiać mu jakieś wymagania, bo nie wyobraża sobie żeby orkiestra nie była w stanie określić tak jak mówił Sołtys Osówca czy mogą zagrać czy nie, choć wiadomo że mogą zdarzyć się przyczyny losowe, bo takie występy nie odbywają się codziennie tylko kilka razy. Zaapelowała także następnie o przyjrzenie się tej sprawie i zwrócenie uwagi kapelmistrzowi i stawianie mu wymagań.

Przewodniczący Komisji Oświaty Grzegorz Mikuła stwierdził, że należy zaprosić kapelmistrza na jedno z posiedzeń komisji gdyż jak wynika z dyskusji są do niego pytania i samo przedstawienie przez niego sprawozdania nie wystarczy. Dodał, że musi się on określić jak dalej widzi tą współpracę.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że może należałoby się zastanowić nad powrotem orkiestry pod TPGO, choć ma to swoje plusy i minusy. Wyraził zadowolenie z przedmiotowej dyskusji i zapewnił, że wspólnie z Przewodniczącym Komisji Oświaty będą proponować spotkanie z kapelmistrzem, aby przedstawił swoje problemy i żeby można je było wspólnie rozwiązać.

Radny Andrzej Kinowski zapytał ile wynosi dotacja przekazywana rocznie orkiestrze.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczuk powiedziała, że główny koszt to wynagrodzenie kapelmistrza w kwocie 1230 zł miesięcznie.

Radny Andrzej Kinowski stwierdził, że orkiestra skoro już jest to powinna uświetniać wszystkie uroczystości, a jeśli ma ona grać dwa razy w roku a kapelmistrz ma się migać to lepiej opłacić górniczą orkiestrę żeby przyjechała. Dodał, że taki sposób postępowania kapelmistrza a więc brak z jego strony odzewu w kwestii terminu występu orkiestry jest niewłaściwy.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski polemizując z przedmówcą stwierdził, że zadaniem orkiestry jest także łączenie środowiska ale pomaganie w edukacji muzycznej młodzieży i zajęcie im czasu poprzez wspólne muzykowanie i wyjazdy. Zgodził się ze stwierdzeniem przedmówcy że jak zagra orkiestra górnicza to jest efekt ale za 1230 zł raczej by z Konina nie przyjechała bo są już profesjonaliści i nie są w tej chwili utrzymywani przez kopalnię.

Radny Andrzej Kinowski powiedział, że gdyby orkiestra funkcjonowała prawidłowo to nikt by nic nie mówił ale nie na takim poziomie jak teraz. Dodał, że nie ma kapelmistrza, nie wiadomo jakie zdanie w temacie mają członkowie orkiestry, bo też mogliby ocenić działalność orkiestry. Stwierdził, że dobrze działająca orkiestra wnosi duży wkład.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że będą podejmowane starania w celu zaproszenia kapelmistrza i podjęcia dyskusji a także próby pomocy jeśli taka będzie potrzebna, bo to jest fajna rzecz ale to musi dobrze funkcjonować żeby służyło społeczności i żeby ta młodzież się pokazywała na naszym terenie przy okazji różnego rodzaju uroczystości. Zaznaczył jednocześnie że nie można też generalizować bo jednak

orkiestra w niektórych sołectwach grała, dlatego też konieczna jest dyskusja. Następnie wobec braku kolejnych propozycji zamknął dyskusję i ogłosił 5 minut przerwy w obradach.

Po przerwie Przewodniczący Rady Gminy przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku obrad.

Ad. pkt 7) Przyjęcie sprawozdań z działalności sołectw za rok 2016.

Na wstępie sprawozdanie z działalności Sołectwa Orchowo przedstawił Sołtys Jan Horbiński. **(załącznik nr 6 do protokołu)**

Następnie sprawozdanie z działalności Sołectwa Bielsko przedstawił Sołtys Andrzej Witulski. **(załącznik nr 7 do protokołu)**

W dalszej części obrad sprawozdanie z działalności Sołectwa Słowikowo odczytała Sołtys Bernardyna Rzyska. **(załącznik nr 8 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Szydłowiec przedstawiła Sołtys Anna Andrzejewska. **(załącznik nr 9 do protokołu)** W imieniu nieobecnej Sołtys Linówca Ireny Mielcarek odczytała także sprawozdanie z działalności sołectwa. **(załącznik nr 10 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Osówiec przedstawił Sołtys Andrzej Kwiatkowski. **(załącznik nr 11 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Skubarczewo przedstawił Sołtys Jan Smarzyk. **(załącznik nr 12 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Myślatkowo przedstawiła Sołtys Wiesława Wojciechowska. **(załącznik nr 13 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Orchówek przedstawił Sołtys Grzegorz Mikuła. **(załącznik nr 14 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Różanna w imieniu nieobecnej Sołtys Teresy Poniedziałek przedstawił Przewodniczący Komisji Rolnictwa Maciej Stube. **(załącznik nr 15 do protokołu)**

Sprawozdanie z działalności Sołectwa Wólka Orchowska w imieniu nieobecnego Sołtysa Adama Łukasiewicza, który przebywa w pracy przedstawiła Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak. **(załącznik nr 16 do protokołu)**

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski w imieniu własnym jak i rady gminy przekazała podziękowania sołtysom za ich zaangażowanie i na ich ręce przekazał także podziękowania radom sołeckim i mieszkańcom sołectw którzy angażują się w działania na rzecz sołectw. Powiedział że zdaje sobie sprawę z wysiłku który muszą włożyć aby jednak zmobilizować swoich mieszkańców i środowisko w którym mieszkają do działania i że jest to trudna rzecz jednakże wyraził nadzieję że nadal będą mieli tyle zapału i sił żeby tak działać dla dobra swojego środowiska ale też naszej małej ojczyzny czyli całej gminy. Życzył także zdrowia i odporności bo to się przydaje po czym ponownie podziękował za ich działalność.

Sołtysi podziękowali za życzenia, na sali rozległy się oklaski w ramach podziękowania.

Radny Zenon Czwojda przyłączył się do podziękowań przedmówcy, gdyż jego zdaniem jest to mozolna praca i ciężko jest zmobilizować mieszkańców do współpracy.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczyk w imieniu Wójta, swoim własnym a także kierowników i pracowników urzędu przyłączył się do podziękowań, zgodził się ze stwierdzeniem że jest to ciężka i mozolna ale jakże zaszczytna praca całej lokalnej społeczności. Stwierdził, że to co robią sołtysi przyczynia się do poprawy wizerunku i estetyki lokalnych rejonów. Życzył aby ta współpraca układała się tak dalej oraz wszystkiego najlepszego w obecnym roku i zrealizowania jak najlepiej funduszu sołeckiego a także jego powiększenia o środki zewnętrzne.

W dalszej części obrad Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku obrad.

Ad. pkt 8) Rozpatrzenie i podjęcie uchwał:

1) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy na rok 2016 – druk 167,

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk powiedziała, że przedmiotowy projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji a od tego czasu nic się nie zmieniło.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski poprosił o przedstawienie opinii komisji w powyższej kwestii.

Przewodniczący Komisji Rolnictwa Maciej Stube poinformował, że członkowie wspólnych Komisji przy 9 głosach „za” i 2 „wstrzymujących” w obecności 11 członków pozytywnie zaopiniowali przedmiotowy projekt uchwały.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski zapytał czy ktoś chciałby zabrać głos w powyższej kwestii. Następnie odczytał § 1 ust. 1, 2 i 3 oraz § 3, dodał że pozostałe zapisy były przedstawiane na posiedzeniu komisji, następnie wobec braku dyskusji przystąpił do głosowania nad przyjęciem przedmiotowego projektu uchwały, pytając kto jest za jej przyjęciem, kto jest przeciw i kto się wstrzymał od głosu.

W głosowaniu wzięło udział **14 Radnych**, za przyjęciem powyższego projektu uchwały głosowało **12 Radnych**, **0 było przeciw** i **2 „wstrzymało się” od głosu** (w obecności 14 Radnych).

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że uchwała została przyjęta przez Radę Gminy większością głosów. **Uchwała XXXIII/164/17 stanowi załącznik nr 17** do niniejszego protokołu.

2) w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Orchowo na lata 2017 – 2031 – druk 168.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski zapytał czy Skarbnik Gminy chciałaby coś uzupełnić.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk powiedziała, że w międzyczasie otrzymali uchwałę Nr 2/96/2017 Kolegium RIO z dnia 25 stycznia 2017r. z uwagi na fakt iż zostało wszczęte postępowanie nadzorcze w stosunku do uchwały Nr XXXI/152/16 rady Gminy Orchowo z dnia 29 grudnia 2016r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orchowo na lata 2017-2031, później od tego odstąpiono natomiast jednym punkcie brakowało jednej kwoty dlatego w dniu dzisiejszym w

uzasadnieniu dodała pkt 17 który mówi że w kolumnie 12.5 „Wydatki na wkład krajowy w związku z umową na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy bez względu na stopień finansowania tymi środkami” i kwotę 3 499 zł. Ponadto w podstawie prawnej przywołany był dziennik ustaw z 2013 roku w którym opublikowana była ustawa o finansach publicznych podczas gdy jest już publikacja z roku 2016 i to także zostało zmienione.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski zapytał czy w projekcie uchwały który mają radni są już te zmiany wprowadzone.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk powiedziała że tylko ona ma poprawiony tekst projektu uchwały.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że radni go nie mają, co potwierdziła Skarbnik Gminy.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk zaproponowała, że przekaze radnym kserokopie 1 i 2 strony projektu powyższego projektu uchwały.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że tutaj zaczyna się mały albo może i duży problem. Powiedział, że radni nie mają poprawionego projektu uchwały i jeżeli przyjmą go z wiarą to w porządku i decyzja w tym zakresie należy do radnych. Następnie zwrócił się z zapytaniem do radnych czy uzupełnienie ma nastąpić w tej chwili czy dopiero po przyjęciu projektu uchwały.

Radni zdecydowali że poprawki zostaną naniesione teraz.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk powiedziała, że nie przekazała zmienionej treści radnym gdyż nie ma podpisu Wójta pod tymi zmianami z uwagi na fakt iż otrzymała je w dniu wczorajszym.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że trzeba ich zrozumieć że podnosząc rękę za przyjęciem danej uchwały biorą na siebie dużą odpowiedzialność i nie chciałby żeby za chwilę nie pojawiły się w stosunku do niego zarzuty że dokumentacja nie jest dopracowana. Przyznał, że powstał w tej chwili problem bo nie ma Wójta a nikt nie może za niego podejmować decyzji o budżecie. Dodał, że mogą podjąć uchwałę bez zmian przedstawionych przez panią Skarbnik.

Radny Stanisław Zawada zaproponował, przyjęcie poprawek na następnej sesji.

Wobec powyższego Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk wycofała przedstawione wyżej poprawki.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że decyzja należy do radnych którzy mogą zdecydować o przyjęciu poprawek ale dokumentacyjnie jest to bezprawne.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczyk powiedziała, że zmiany przygotowuje na następną sesję.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski powiedział, że zakłada że bez głosowania przyjmują projekt uchwały o WPF zostanie poddany pod głosowanie bez wspomnianych zmian, zgłoszonych przez panią Skarbnik.

Z sali rozległy się głosy potwierdzające powyższy fakt.

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski poprosił o przedstawienie opinii komisji w powyższej kwestii.

Przewodniczący Komisji Rolnictwa Maciej Stube poinformował, że członkowie wspólnych Komisji przy 8 głosach „za” i 2 „wstrzymujących” w obecności 10 członków pozytywnie zaopiniowali przedmiotowy projekt uchwały.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski odczytał §1, §2, §3 i §4, następnie wobec braku dyskusji przystąpił do głosowania nad przyjęciem przedmiotowego projektu uchwały, pytając kto jest za jej przyjęciem, kto jest przeciw i kto się wstrzymał od głosu.

W głosowaniu wzięło udział **14 Radnych**, za przyjęciem powyższego projektu uchwały głosowało **11 Radnych**, **0 było przeciw** i **3 „wstrzymało się” od głosu** (w obecności 14 Radnych).

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że uchwała została przyjęta przez Radę Gminy większością głosów. **Uchwała XXXIII/165/17 stanowi załącznik nr 18** do niniejszego protokołu.

W dalszej części obrad Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski powiedział, że w tym momencie chciałby podnieść pewną sprawę ponieważ dokonują zmian w budżecie gminy i najpierw przesyła radnym dokumenty a konkretnie projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie następnie jako przykład podał sytuację że są niedoinformowani, niepoinformowani i na tej podstawie podejmują złe lub błędne decyzje które bez ich świadomości mogą ich jako radnych kosztować pewne konsekwencje. Powiedział, że zwołując sesję na 29 grudnia przesłał radnym projekt uchwały o zmianach w budżecie, który był omawiany 22 grudnia na wspólnym posiedzeniu komisji ale w międzyczasie 21 grudnia ukazało się zarządzenie Wójta o zmianach w budżecie o czym nikt ich nie powiadomił 22 grudnia na komisji, ponadto nie zostali o tym poinformowani 29 grudnia na sesji. Dodał, że w dokumentach które zostały radnym przesłane nie było tego zarządzenia. Powiedział, że najciekawsze jest to że zarządzenie zostało opublikowane w dniu 28 grudnia, dzień przed sesją kiedy właściwie trzeba byłoby bardzo uważnie śledzić BIP żeby się dowiedzieć o jakikolwiek zmianach. Przyznał, że dowiedział się o tym zarządzeniu dopiero po nowym roku sprawdzając BIP. Dodał, że w uchwale z dnia 29 grudnia było to zarządzenie zapisane w tekście który dostał on w ostatniej chwili na sesji i radni nie wiedząc o tym zarządzeniu przyjęli je uchwałą. Pytał co się dzieje? Stwierdził, że rozumie że ich obowiązkiem sprawdzenie BIP itd. ale dlaczego jeśli w momencie kiedy przesyłane są dokumenty wydawane jest zarządzenie do czego Wójt ma prawo, nikt ich o tym nie powiadamia. Jego zdaniem jest to ukrywanie pewnych wydatków, jako przykład podał fakt, że zarządzenie Wójta z dnia 5 stycznia dotyczące zmian w budżecie, które było zapisane w projekcie uchwały ukazało się w BIP dopiero po jego interwencji, gdyż wcześniej go tam nie było. Zwrócił się z zapytaniem do Sekretarza co jest prawdą w momencie kiedy zarządzenie z dnia 21 grudnia ukazuje się w BIP 28 grudnia czy zostało ono sporządzone 21 czy 28 grudnia.

Sekretarz Gminy Grzegorz Matkowski odpowiedział, że 28 grudnia został sporządzony artykuł w BIP który mówi o tym że w dniu 28 grudnia zostało opublikowane zarządzenie.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że nie jest to data sporządzenia dokumentu.

Sekretarz Gminy Grzegorz Matkowski powiedział, że oczywiście że nie. Dodał, że opublikował zarządzenie w dniu 28 grudnia jak wiadomo był to okres przed świętami i możliwe że w tym czasie nie udało mu się tego zrobić dlatego uczynił to po świętach. Nadmienił, że jeśli publikuje artykuł to wstawia aktualną datę z jaką to robi.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski zapytał dlaczego rada nie została powiadomiona o takim zarządzeniu. Powiedział, że Wójt ma prawo wydawać zarządzenia ale oni podejmując uchwałę w dniu 29 grudnia powinni być o tym fakcie poinformowani bo podnosząc rękę za jej przyjęciem zaakceptowali te zmiany. Przypomniął, że zawsze prosił żeby w ostatniej chwili nie przekazywano im do uchwalenia pewnych rzeczy, bo ponoszą oni za to odpowiedzialność a bez wiedzy mogą popełnić duże błędy. Zapewnił, że od tego dnia nie pozwoli aby zmiany w budżecie czy jakikolwiek uchwała była kładzona im na stół w ostatniej chwili bez możliwości jej sprawdzenia przez radnych, bo to jest po prostu niedopuszczalne. Stwierdził, że przed wysłaniem dokumentów obowiązkiem radnych jest interesowanie się ale pomiędzy przesłaniem dokumentów a podjęciem uchwały powinni być

informowani o wszelkich zmianach bo nie wiedzą co w tych zarządzeniach o których nie wiedzą a przyjmują jest. Prosił radnych o zachowanie ostrożności bo przyjmując uchwałę ponoszą za nią odpowiedzialność i wtedy nie ma już odwrotu. Przyznał że jest zbulwersowany taką sytuacją, dodał, że BIP jest podstawowym instrumentem wiedzy o działalności gminy, po czym zwrócił się z prośbą do Sekretarza o rzetelną publikację wszelkich danych które powinny mieszkańców interesować i o których powinni być poinformowani, o co już wiele razy apelował.

Radny Ryszard Świtek stwierdził, że dietę się odebrało.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że jest to za poważny problem żeby z niego żartować.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak poparła prośbę Przewodniczącego Rady Gminy w zakresie przesyłanych dokumentów i potwierdziła, że w sytuacji gdy przed sesją otrzymuje plik dokumentów nie jest w stanie się z nimi zapoznać a tym bardziej ich przeanalizować. W związku z powyższym z pewnością wygodniej będzie jeśli otrzymają je z odpowiednim wyprzedzeniem.

Radny Hieronim Adamczyk zapytał czy jeżeli jest konieczność wprowadzenia zmian w budżecie czy Skarbnik może to zrobić bez wiedzy Wójta.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczuk wyjaśniła, że poprawka o której wprowadzenie wnioskowała jej zdaniem nie była na tyle ważna, gdyż obejmowała podstawę prawną oraz kwota która w sumie nic nie oznacza dla budżetu i nie są to żadne nowe środki dodane, a więc można o tym radnych poinformować i będą mogli oni sobie to dopisać a jej wypowiedź będzie nagrana. Zapewniła że w przyszłości będzie o tym pamiętała aczkolwiek będzie to trudne bo nie jest tak prosto to przygotować bo w okresie pomiędzy sesją a komisją wiele się dzieje w zakresie zmian w budżecie bo przykładowo przychodzą środki z zewnątrz i trzeba je wprowadzić. Dodała, że wcześniej przekazywała aneksy do projektu zmian ale to nie było zbyt czytelne dlatego kolejne zmiany wprowadzała do projektu uchwały i w zmienionej wersji przekazywała go radnym ale to też wiązało się z wykorzystaniem większej ilości papieru, tym bardziej że w tej chwili mają problemy w pracy i muszą sobie z nimi radzić. Potwierdziła, następnie że dostosuje się do tego co zostało powiedziane.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski przyznał, że rozumie że praca którą wykonuje Skarbnik jest bardzo i specyficzna trudna. Powiedział, że nie proszą o nic więcej tylko o wiedzę. Dodał, że spytał tylko radnych czy chcą przyjąć projekt zmian w budżecie w wersji przez nią zaproponowanej ale powiedzieli że nie, gdyby natomiast decyzja była inna przyjąłby na siebie tą odpowiedzialność. Powiedział, że nikt im nie wyjaśnił czego dotyczyło zarządzenie z dnia 21 grudnia a wystarczyło to zrobić, dodał że żąda tej informacji a decyzja czy zostanie to przyjęte należy do nich. Dodał, że odpowiedzialność za to że dotychczas nie wyegzekwowali takiej wiedzy należy do nich to nie jest wina urzędników tylko brak konsekwencji ze strony radnych.

Radny Hieronim Adamczyk stwierdził, że ustawa mówi wyraźnie że zarządzenie Wójta musi zostać przyjęte na następnej sesji a jeśli oni tego nie mieli i o tym nie wiedzieli to jest trochę niezręczna sytuacja i każdy może sobie sam na to odpowiedzieć. Odnosząc się do wyjaśnień Skarbnik Gminy w zakresie dzisiejszych zmian które chciała wprowadzić stwierdził, że szkoda że nie uczyniła tego wcześniej bo w zasadzie były to techniczne zmiany które nie miały wpływu na uchwałę o zmianach w budżecie i jego zdaniem można to było przyjąć. Przyznał, że tak jak mówiła Skarbnik zmian w budżecie przybywa i nie sposób tego wszystkiego dokładnie zaplanować ale prosił aby takich sytuacji było w miarę możliwości jak najmniej i w minimalnym stopniu bo muszą oni być w stanie to wiedzę przyswoić bo nieraz rzeczywiście jak mówiła Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej jest nieraz tego bardzo dużo i nie ma czasu na szczegółowe zapoznanie się z materiałami ale dla ułatwienia powinno to być w miarę szybko zgłoszone do biura rady, nawet taka informacja mogłaby być przedstawiona telefonicznie lub mailowo aby mogli się z tym wcześniej zapoznać, przynajmniej z takimi ważniejszymi zmianami. Stwierdził, że taki wniosek z pewnością na kolejnej sesji skieruje do Wójta bo jak przyznał nie powinna mieć miejsce taka sytuacja że zarządzenie nie zostało ujęte w uchwale która została przez nich przyjęta.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski wyjaśnił, że zarządzenie było tylko potem się okazało że on tylko miał ten tekst, radni go nie mieli a nie mógł tego do końca sprawdzić bo zarządzenie nie było opublikowane w BIP. Dodał, że technicznie wyjaśnia to sobie później. Stwierdził, że życie przynosi różnego rodzaju sytuacje i też muszą być elastyczni ale będzie walczył i radnych prosi też żeby wiedzieli nad czym głosują, bo jak przyznał Radny Hieronim Adamczyk ma rację że można było dzisiaj tą poprawkę przyjąć ale radni powiedzieli nie.

Radny Ryszard Świtek przyznał, że przedmówca ma rację po czym odnosząc się do wypowiedzi Skarbnik Gminy która usprawiedliwiając się stwierdziła, że mają w pracy problemy zapytał co to oznacza i co się dzieje.

Następnie wobec braku odpowiedzi na powyższe pytanie i barku kolejnych zapytań i dyskusji w temacie Przewodniczący Rady Gminy przystąpił do realizacji kolejnego punktu obrad.

Ad. pkt 9) Interpelacje i zapytania radnych.

Radny Ryszard Szczepański odnosząc się do kwestii stypendium za wyniki w nauce które podobno zostały przyznane zapytał czy prawdą jest że zostało ono przyznane na starych zasadach i tylko uczniom gimnazjum i czy objęło także uczniów gimnazjum ze szkół stowarzyszeniowych. Dodał, że jedna z matek powiedziała mu że jej córka miała średnią powyżej 5.0 i tego stypendium nie otrzymała stąd pytanie na jakich zasadach są one przyznawane. Ponadto zostało ono przyznane na starych zasadach bo nowe nie zostały jeszcze opracowane, a sprawa się ciągnie już od zeszłego roku. Nadmienił, że popierał propozycję Przewodniczącej Komisji Rewizyjnej aby opracować nową treść regulaminu który miałby także obejmować jego zdaniem osiągnięcia sportowe i inne osiągnięcia.

Przewodniczący Komisji Oświaty Grzegorz Mikula poinformował, że na kolejnym posiedzeniu komisji Planowana jest dyskusja w temacie regulaminu przyznawania stypendium z udziałem nauczycieli w-f.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak odpowiedziała, że pracownik urzędu pani Magdalena Kasprovicz wyjaśniła jej że nie ma możliwości przyznania stypendium z budżetu gminy dla uczniów szkół stowarzyszeniowych gdyż funkcjonują one na innych zasadach. Dodała, że stypendia zostały przyznane na starych zasadach na podstawie ustawy o oświacie. Przyznała, że jeśli chodzi o stypendia sportowe kryteria w tym zakresie były jej zdaniem tak zawyżone wymagania że u nas nikt nigdy ich nie dostał. W związku z powyższym konieczne jest rozgraniczenie tych dwóch kwestii i opracowanie nowego regulaminu.

Radny Ryszard Szczepański powiedział, że Orchowo jest nie do przejścia w piłkę ręczną kobiet i po raz kolejny są mistrzami powiatu i coś im się za to należy.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski zapytał czy regulamin przyznawania stypendium dotyczy tylko gimnazjum.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak potwierdziła powyższy fakt.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że w tej sytuacji trzeba będzie pomyśleć tylko o jednym regulaminie dotyczącym szkoły podstawowej chociaż jak zaznaczył przez dwa lata będziemy mieli jeszcze gimnazjalistów także do wygaszenia gimnazjum muszą być jeszcze regulaminy obejmujące zarówno szkołę podstawową i gimnazjum.

Radny Ryszard Świtek zapytał jak będzie zorganizowana szkoła podstawowa w Orchowie po reformie bo wiele osób o to pyta.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski odpowiedział, że interesował się tym tematem bo chodziło o brak uchwał w tym zakresie na tą sesję, jak mu wiadomo w przygotowaniu są projekty uchwał o obwodach szkolnych i ma nadzieję że kwestia poruszona przez przedmówcę będzie przedmiotem dyskusji w momencie kiedy takie uchwały się pojawią jednak nie wie kiedy to będzie. Dodał, że do końca marca te uchwały muszą być podjęte. Dodał, że jak sądzi u nas niewiele się zmieni bo mamy tylko jedną szkołę.

Radny Ryszard Świtek powiedział że w sąsiednich miejscowościach toczą się dyskusje w kwestii organizacji szkół po reformie a u nas jest cisza.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak zwróciła się z zapytaniem do Zastępcy Wójta Janusza Pawlaczyka dotyczącym remontów prowadzonych w ośrodku zdrowia czy są one wykonywane przez firmę zewnętrzną i czy środki na ten cel pochodzą z budżetu gminy czy też remont opłaca najemca ośrodka.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczyk powiedział, że odpowiedź w powyższej kwestii zostanie udzielona na piśmie. Dodał, że nie jest zaangażowany w ten temat.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak zapytała także jaki czynsz miesięczny będzie płać spółka która wynajmuje ośrodek jeśli nie jest to tajemnicą.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski złożył następujące interpelacje:

- 1) Proszę o podanie kosztów obsługi prawnej ponoszonej przez budżet gminy w następujących sprawach toczących się przed sądami, kto reprezentuje gminę lub jej jednostkę organizacyjną w tych sprawach jako pełnomocnik. Chodzi o konkretne sprawy: pani Katarzyny Górnej kto jest pełnomocnikiem i koszt pełnomocnika, pani Katarzyny Łyko kto jest pełnomocnikiem i koszt, pani Izabeli Kryślak-Misch kto jest pełnomocnikiem i koszt
- 2) Ile do tej pory kosztowała obsługa prawna świadczona przez Wielkopolską Grupę Prawniczą oraz jaki był zakres umowy lub umów wraz z aneksami. Proszę o wyznaczenie terminu w którym mógłbym zapoznać się z tymi umowami.

Zapytał także czy została udzielona koncesja na sprzedaż alkoholu pani Książek, dodał że chodzi o sprawę poruszaną na posiedzeniu komisji lub jaki jest dzisiaj stan zaawansowania tej sprawy. Dodał, że w związku z nieobecnością Wójta i brakiem odpowiedzi będzie oczekiwał na odpowiedź w powyższej kwestii.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak zwróciła się z zapytaniem do Zastępcy Wójta na jakim etapie jest budowa oświetlenia na ul. Dworcowej - Kościuszki, bo została tam zamontowana jakaś skrzynka i pojawili się elektrycy.

Zastępca Wójta Janusz Pawlaczyk przypomniał, że na ostatniej sesji informował, że jest wykonane przyłącze po stronie energa operator, zgromadzony jest materiał do wykonania inwestycji i pozostaje tylko i wyłącznie kwestia jej wykonania i zaplanowania środków na ten cel w tym budżecie. Dodał, że ze swojej strony złożył pisma do Wójta które zostało także przekazane pani Skarbnik z prośbą o przeznaczenie odpowiedniej kwoty środków finansowych na dokończenie tej inwestycji a co będzie to zobaczymy i jeśli będą jakiekolwiek zmiany czy to w tym miesiącu czy w następnym to z pewnością radni ujrzą to w zmianach w budżecie.

Ad. pkt 10) Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski poinformował, że w tej chwili nie wpłynęła żadna odpowiedź na interpelację w związku z powyższym nie ma nic do przekazania.

Ad. pkt 11) Wnioski, problemy sołectw, informacje różne.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski odnosząc się do sprawozdania z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Orchowo za rok 2016, po czym zwrócił się z zapytaniem do pani Skarbnik czy według jej obliczeń będziemy musieli dokonywać wyrównań i jaka to może być kwota.

Skarbnik Gminy Anna Błaszczuk powiedziała, że zgodnie z przedstawionym sprawozdaniem nauczycielom dyplomowanym wypłacamy kwotę 14 567,08 zł natomiast mianowanym 4 877,99 zł co łącznie stanowi kwotę 19 445,07 zł.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że w porównaniu z ubiegłym rokiem jest to nieduża kwota. Przypomniawszy, że podczas komisji prowadzona była dyskusja o pismach skierowanych przez Gminę Brudzew w związku z powyższym zapytał czy w tej sprawie Wójt wypracował jakieś stanowisko i czy były w tym względzie prowadzone rozmowy w kwestii poparcie tego pisma.

Sekretarz Gminy Grzegorz Matkowski odpowiedział, że nie.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że wobec tego nie będziemy się tą sprawą zajmować. Przypomniał także że Komenda Powiatowa Policji w Słupcy wystąpiła z wnioskiem o dofinansowanie zakupu samochodu dla tutejszego posterunku, dodał że ok. dwóch tygodni temu był na KPP i jak mówił na poprzedniej sesji miał w planach zaproszenie na dzisiejszą sesję Komendanta KPP ale tam się dowiedział, że akurat w tym terminie będzie on na urlopie także może uda się to uczynić na następną sesję, jak również zaprosi panią Kierownik posterunku aby tą sprawę omówić. Dodał, że jak mu wiadomo dobrze byłoby tą decyzję podjąć w ciągu 2 najbliższych miesięcy, powiedział ponadto że jest już mowa o niższej kwocie niż przedstawiona we wniosku. Przypomniał, że wniosek o dofinansowanie zakupu samochodu złożyła także Komenda PSP w Słupcy, dlatego też w pewnym momencie w uzgodnieniu kiedy będzie obecny Wójt trzeba będzie podjąć w tym temacie decyzję.

Radny Ryszard Świtek zapytał czy odstąpiono już od zamiaru rozbudowy szpitala w Słupcy.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski powiedział, że z wiedzy jaką dysponuje w tym medialnej wynika że postępowanie w kierunku rozbudowy szpitala jest prowadzone. Zaproponował aby z tym zapytaniem zwrócono się do Przewodniczącego Rady Powiatu kiedy będzie on obecny na sesji, gdyż jest on bardziej zorientowany w działaniach starostwa.

Radny Ryszard Świtek stwierdził, że co gdy przekażemy pieniądze na samochód dla policji i straży a dla szpitala nie.

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak przyznała, że to jej się nie podoba.

Radny Andrzej Kinowski stwierdził, że prawdopodobnie pacjent w Orchowa zostanie zepchnięty ze stołu operacyjnego.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski stwierdził, że nie byłby tak ortodoksyjny jak przedmówca. Przypomniął, że starostwo wielokrotnie wnioskowało o dofinansowanie rozbudowy szpitala a rada gminy ani razu nie wypowiedziała się na ten temat. Przypomniął, że w czerwcu ubiegłego roku był poddany pod procedowanie projekt uchwały w tym zakresie ale głosami radnych został on przesunięty na „świętego nigdy”

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Stanisława Kryszak powiedziała, że można do tego wrócić.

Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski przyznał, że oczywiście i że czeka na propozycje. Dodał, że są możliwości kiedy rada może bez zgody Wójta, są to odpowiednie momenty i środki kiedy może przeznaczyć środki na zadanie. Nadmieniał, że każdy radny ma prawo uchwałodawcze i jeżeli znajdzie 3 lub 4 radnych którzy poprą taki projekt uchwały to składa go w biurze rady i jest on wprowadzany do porządku obrad następnego posiedzenia sesji, dodał że na tej sesji już zrobić tego nie można. W dalszej części obrad wobec braku kolejnych zapytań i dyskusji w temacie podziękował Przewodniczącej Komisji Rewizyjnej Annie Kosiak szefowej sztabu finału 25 WOŚP za trud włożony w przygotowanie tego finału, na jej ręce złożył podziękowania wszystkim członkom sztabu, wolontariuszom i wszystkim osobom które się zaangażowały w tą szczytną imprezę z prośbą o przekazanie podziękowań w imieniu własnym i Rady Gminy. Dodał, że zdaje sobie sprawę ile to kosztuje wysiłku a efekt był bardzo piękny. Na sali rozległy się oklaski.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Anna Kosiak podziękowała za słowa uznania i także podziękowała wszystkim za pomoc, taką symboliczną cegiełkę, stowarzyszeniu KANWA. strażakom OSP z terenu naszej gminy, wolontariuszom, mieszkańcom, sponsorom przy czym nie jest w stanie wymienić wszystkich którym takie podziękowania się należą. Dodała, że jest to wspólna inicjatywa i dlatego są co roku jej efekty.

Ad. pkt 12) Zakończenie XXXIII/17 Sesji Rady Gminy Orchowo

Wobec braku zapytań i wyczerpaniu się porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Władysław Jakubowski podziękował radnym i gościom za udział w Sesji i o godz. 16.10 zakończył obrady słowami: „Zamykam XXXIII/17 Sesję Rady Gminy Orchowo”.

Nośnik informatyczny z przebiegu obrad stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu

Protokół sporządziła:


Agnieszka Kolberg

**Przewodniczący Rady Gminy
Orchowo**

Władysław Jakubowski